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Odpad ze Sazky převážen na 
skládku 
Odpad z budování haly Sazky, nelegálně uložený 
v lomu u Spomyšle na Mělnicku, je převážen na 
kvalitně zabezpečenou skládku u Buštěhradu na 
Kladensku.  Byly odebrány  vzorky, které  proká-
zaly přítomnost ropných látek, a tedy možnost 
ohrožení povrchové i podzemní vody ropnými 
látkami v odpadu.  

Rozšíření čistírny v Třebíči  
Modernizace čistírny odpadních vod významně 
zlepšila životní prostředí v Třebíči. Stavba přišla 
na 198 milionů korun, přičemž z 56 procent ji 
financovala Evropská unie z programu přeshra-
niční spolupráce Phare CBC. Kapacita čistírny se 
zvýšila o více než 17 000 EO na téměř  70 000 
EO. Od roku 1990 bylo na projekty Phare v Čes-
ké republice schváleno téměř 28,5 miliardy ko-
run.  

Občané proti úložišti  
Obyvatelé Budišovska na Třebíčsku odmítají 
jakoukoli činnost směřující k vybudování trvalé-
ho úložiště jaderného odpadu. Jsou přesvědčeni o 
tom, že uvedení na seznamu možných lokalit 
Budišov poškodilo u návštěvníků a investorů. 
Protestní prohlášení zatím podepsalo 657 obyva-
tel Budišova a okolních obcí. Obyvatelé Budi-
šovska se o zařazení obce mezi vytipované loka-
lity dověděli až ze sdělovacích prostředků.  

Zápach z čistírny se zmírní  
Nejpozději do poloviny června by se měl částeč-
ně zmírnit zápach z Ústřední čistírny odpadních 
vod na pražském Císařském ostrově. Provozova-
tel čistírny nainstaluje dva nové hořáky na spalo-

(Pokračování na straně 2) 

Krátce 

V roce 1988 byla čtrnácti  předními sou-
kromými společnostmi založena Evropská nadace 
pro řízení kvality (EFQM). Model EFQM již 
napomáhá asi 20 tisícům evropským podnikům a 
institucím zlepšovat výkon ve všech 
oblastech řízení a vytvářet kvalitnější 
produkty i služby. Česká vláda reago-
vala na tento trend v květnu roku 
2000, kdy přijala program Národní 
politiky podpory jakosti. Koordinač-
ním orgánem programu je Rada ČR 
pro jakost, v níž jsou zastoupena 
všechna ministerstva. Jejího předse-
du, náměstka ministra průmyslu a 
obchodu doc. ing. Zdeňka  Vorlíčka 
CSc.,  jsme se zeptali: 

Jaký je vztah certifikátu 
jakosti ISO k EFQM? Jde o vyšší stupeň kvali-
ty? 

V minulých letech ministerstvo průmyslu 
a obchodu i Rada propagovaly, aby podniky zís-
kaly certifikát pro řízení jakosti podle ISO 9000. 
Dnes už má tento certifikát v republice téměř 
sedm tisíc podniků. My bychom se však rádi 
dostali kvalitativně výš. Certifikát ISO 9000 zna-
mená, že řízení kvality v podniku funguje tako-
vým způsobem, že jejich produkt má stabilně 
dobrou kvalitu. Dnes je to už málo a systém 

EFQM chce, aby nejen výrobek a výrobní část, 
ale všechny složky činnosti v organizaci byly 
kvalitní. Můžete mít sice dobrý výrobek, ale mi-
zerný servis, špatně zacházíte se svými zákazníky, 

nebo firma je na tom manažersky a 
hospodářsky špatně. Systém EFQM 
posuzuje firmu komplexně a,  pokud 
chce uspět, musí být excelentní po 
všech stránkách. ISO 9000 vám za-
bezpečí asi 30 procent toho, co se od 
vás chce v systému EFQM. Za kvali-
tu všech činností  se přidělují body. 
Maximum je 1000 bodů. Kdo je 
v soutěži nejlepší, dostane Národní 
cenu ČR za jakost. Loni ji v kategorii 
nad 250 pracovníků  získala Saint 
Gobain Securit ČR s. r. o Hořovice, 

v kategorii do 250 pracovníků Firesta Fischer, 
stavební firma z Brna. Když získáte více než 700 
bodů, a na ty  u nás, na rozdíl například od Ma-
ďarska, nikdo nedosáhl, tak se dostanete do ev-
ropského kola. Byli bychom rádi, kdyby časem i 
některá česká firma soutěžila o evropskou cenu 
kvality. 

K a r e l  Ž Í T E K  

 
(Celý text naleznete v časopise Odpady číslo 6) 

Podpora jakosti je komplexní program 

Editorial 

Mezinárodní protokol o registrech úniků 
a přenosů znečisťujících látek podepsala česká 
delegace na mezinárodní konferenci Životní pro-
středí pro Evropu v Kyjevě. Veřejně přístupný 
registr, s jehož zřízením se v Česku počítá příští 
rok, bude obsahovat 86 látek, většinou karcino-
genních. České podniky budou muset o riziko-
vých látkách, které používají ve výrobě, informo-

vat veřejnost. Návrh nařízení vlády se seznamem 
těchto látek rozešle ministr životního prostředí v 
nejbližší době do připomínkového řízení.  

Druhý protokol, který byl v Kyjevě pode-
psán,  se týká posuzování vlivu na životní prostře-
dí a zdraví u nových projektů. Veřejnost se podle 
závazku bude moct zapojit do diskuse o záměrech 
v dopravě, odpadech či vodním hospodářství.  

Podepsán protokol o integrovaném registru  

Průmysl 

Chcete dostávat zdarma 
newsletter časopisu Odpady?  

 
Přihlaste se na e-mailové adrese 
mailto:pdf.odpady@economia.cz 

Pořádáte zajímavou akci, máte aktuální názor 
nebo zprávu, vyměnili jste ředitele? 

Dejte nám vědět na e-mail 
odpady@economia.cz! 

Váš příspěvek zařadíme do newsletteru! 
Měsíčník ODPADY si můžete předplatit na 
adrese http://www.economia.cz/info/od/ nebo 

na infolince 800 110 02 
www.jena.cz 

http://odpady.ihned.cz/
mailto:pdf.odpady@economia.cz
mailto:odpady@economia.cz
http://www.economia.cz/info/od/
http://www.jena.cz
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vání bioplynu, který je hlavním zdrojem nepří-
jemného zápachu.  Další čtyři hořáky má čistírna 
dostat během září. Šest nových hořáků vyjde 
zhruba na 15 milionů korun.  

Chcete vybrat eko dovolenou? 
Evropská komise přijala ekologická kritéria i pro 
sektor služeb. Od 1. května 2003 mohou firmy 
zabývající se prodejem ubytovacích kapacit v 
cestovním ruchu po celé Evropě zažádat o ekolo-
gické označení EU, které vyjadřuje míru jejich 
výkonnosti v oblasti ochrany životního prostředí. 
Spotřebitelé si tak mohou snadněji vybrat ekolo-
gicky zaměřené hotely, penziony, ubytovny pro 
mládež a horské chaty. 

Pravidla pro rekreační dopravní 
prostředky 
Evropský parlament schválil novou směrnici o 
rekreačních dopravních prostředcích, která dopl-
ňuje požadavky na konstrukční řešení a stavbu 
rekreačních plavidel o ekologické normy stano-
vující limity na složení výfukových plynů a hla-
dinu hlučnosti. Tyto harmonizované emisní limi-
ty nabudou účinnosti postupně v období od 1. 
ledna 2005 do 1. ledna 2007.  

Dohoda o ochraně Karpat  
Ministři životního prostředí pěti východoevrop-
ských zemí podepsali dohodu o ochraně  rozsáh-
lého přírodního regionu Karpat. Ten zaujímá 
rozlohu zhruba 206 000 kilometrů čtverečních a 
je domovem některých z nejohroženějších evrop-
ských druhů velkých savců a zhruba 30 procent 
kontinentální flóry, jimž hrozí zánik.  

Více jezdit na zelená paliva 
V Evropské unii brzy vstoupí v platnost zákon, 
který propaguje využívání "zelených" pohonných 

(Dokončení ze strany  1) 

(Pokračování na straně 3) 

Společnost Severočeské doly Chomutov 
(SD) může těžit hnědé uhlí bez posunutí ekologic-
kých limitů až do roku 2035. Limity, které vláda 
stanovila v roce 1991, byly podle ministra prů-
myslu a obchodu Milana Urbana politickým roz-
hodnutím poplatným době, ve které nebyly nasta-
vené standardní právní mechanismy. Revizi eko-
logických limitů těžby například požaduje tripar-
tita Ústeckého kraje. Zpochybnil je i severočeský 

poslanec za ODS Oldřich Vojíř. Proti posunu jsou 
naopak ekologové.  

Elektrárenská společnost ČEZ uvažuje o 
výstavbě nových efektivních tepelných zdrojů. 
Požadavkem jsou však zásoby hnědého uhlí v 
určité výši na dalších minimálně 40 let. Limity 
těžby však umožňují zabezpečit potřeby produ-
centů elektřiny jen zhruba do roku 2030.  

Německé  výzkumné ústavy poukazují na 
značné zamoření vod a krajiny škodlivinami po 
loňské povodni.  Podle odhadů povodňové masy 
strhly a přesunuly asi 200 000 tun materiálu, 
spolu s nimi také asi deset tun arzenu, více než 20 
tun olova a několik kilogramů DDT. Škodliviny 
pocházejí mimo jiné ze starých důlních oblastí v 
Krušných horách, které jsou bohaté na arzen, 
olovo, kadmium a jiné těžké kovy. Enormní vodní 
masy strhly mimo jiné u Freibergu celé vytěžené 
haldy. S povodňovým bahnem se látky nejdříve 
dostaly do řeky Mulde a pak do Labe. Usadily se 
pak hlavně v Sasku a severozápadněji položeném 
Sasku-Anhaltsku. Jen ze zatopené chemičky Spo-
lana Neratovice se podle německých vědců uvol-

nilo několik tisíc tun chemikálií, včetně pozůstat-
ků dioxinů a rtuti. Škodlivinami jsou podle ústavu 
zamořeny hlavně říční nivy v málo regulované 
části Labe ve středním Německu. V některých 
lokalitách jsou limity rtuti překročeny až šedesáti-
násobně.  

Podle  Saského zemského úřadu pro 
životní prostředí a geologii (LfUG) v Sasku až  47 
tisíc ha zelených ploch zamoření arzenem, rtutí a 
kadmiem, překračujícím normy. Vědci soudí, že 
je nezbytné omezit využívání poříčních ploch a 
postupně je ozdravit. Na dětských hřištích, plo-
chách pro využívání volného času a zahradách se 
musí kompletně vyměnit půda. 

Vysoké hodnoty škodlivin v Labi  

Odpady č.  6/2003 
 

Téma měsíce: 
(společně s časopisem Moderní obec) 

Městské systémy pro komunální odpad  
- krajské koncepce odpadového 

hospodářství v jednotlivých krajích 
- spalovny komunálního odpadu jako 

součást systému  
- příklady konkrétních řešení  

 
Speciální téma měsíce: Zpětný odběr 

- rozvoj systémů zpětných odběrů 
- zapojení do komunálních systémů 

- otázky recyklace a financování 
 

Časopis Odpady č. 6/2003 vychází  24. 6. 2003   
Uzávěrka redakční části   3. 6.  2003 

Uzávěrka inzertní  části je 10. 6.  2003 

Konference ODPADY a OBCE 
HOSPODAŘENÍ S KOMUNÁLNÍMI ODPADY 

11. a 12. 6. 2003  
Kongresové centrum ALDIS, Hradec Králové   

 
Předběžný program:  Středa 11. června 2003 
-  Plány odpadového hospodářství krajů - národní plán a krajské plány OH 
- Výsledky výzkumných úkolů: standardy skladby domovního odpadu, LCA druhotných surovin 
- Stav a vývoj systému EKO-KOM  
- Zpracování druhotných surovin - tradiční panelová diskuse o možnostech zpracování a využití vytříděných odpadů, aktuální stav: 
sklo, směsné plasty, PET, směsný papír, zkušenosti se sběrem nápojových kartonů  
   Čtvrtek 12. června 2003 
- Zpětný odběr výrobků v roce 1 - vztah k obcím a svozovým firmám, systém zpětného odběru vybraných výrobků - presentace 
povinných osob, autovraky v obcích  
- Kompostování - možnosti kompostování bioodpadu v obcích, zajímavé příklady z praxe 
- Cílená komunikace s veřejností v oblasti odpadového hospodářství: zajímavé příklady a ukázky z měst a obcí (včetně výstavy v 
předsálí), role svozových firem, finanční náročnost 
- Informační chování a informační potřeby odborníků v OH - závěry z výzkumu, který v roce 2002 provedl CEMC 

Podrobné informace a přihlášky na http://www.ekokom.cz  

Příroda 

Ekologické limity se neposunou 

Očista řeky Svratky  
Jihomoravský kraj dá letos dva miliony 

korun na očistu řeky Svratky. To má zabránit 
zejména rozvoji sinic v Brněnské přehradě, slou-
žící rekreaci,  a Vírské nádrži, která je zásobár-
nou pro téměř půl milionu obyvatel.  

Nepůjde však jen o vybudování  čističek 
odpadních vod, ale i změnu hospodaření 
v krajině.  

Na akci spolupracují tři kraje 
(Pardubický, Jihomoravský a Vysočina).  

Na projektu se mají finančně podílet i 
jednotlivé obce, kde budou čističky stavět. Další 
peníze se pokusí kraje sehnat ze Státního fondu 
životního prostředí a z fondů Evropské unie.  

Miliony za čistírny odpad-
ních vod  

Více než dvě miliardy korun budou 
muset v následujících letech investovat města a 
obce v Libereckém kraji do výstavby a rekon-
strukce čistíren odpadních vod i kanalizačních 
systémů, aby splňovaly evropské normy. 

Krajský úřad má připravený seznam 
investic, které obce čekají, aby splňovaly pod-
mínky EU a musí  do roku 2004 schválit plán 
rozvoje vodovodů a kanalizací. 

 Liberecký kraj je pro vodohospodáře 
jedním z nejnáročnějších regionů. Kvůli hornaté-
mu terénu a rozptýlení obcí je podíl obyvatelstva 
napojeného na vodovody a kanalizace nižší než 
celostátní průměr. 

Voda 

http://odpady.ihned.cz/
http://www.ekokom.cz
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hmot. Tato nová legislativa má za cíl od letošní-
ho roku do roku 2010 postupně zavádět biopaliva 
vyrobená ze zemědělských, lesnických produktů 
a produktů z organického odpadu. Členské státy 
musí normu zavést do svého národního práva do 
konce roku 2004.  

Přestěhování výroby ve Spolche-
mii  
Ústecký krajský úřad neprozkoumá, jaké dopady 
na životní prostředí bude mít přestěhování výro-
by vysokomolekulárních pryskyřic ve Spolku pro 
chemickou a hutní výrobu (Spolchemie).  
Podnik chce přestěhováním technologie dočasně 
nahradit dlouhodobý výpadek produkce způsobe-
ný loňským požárem. Roční kapacita výroby 
bude 7000 tisíc tun. Od konce příštího roku by 
měl nahradit výrobu nový provoz nízkomoleku-
lárních epoxidových pryskyřic s kapacitou 30 
000 tun ročně. Právě dočasnost provozu do roku 
2006 byla podmínkou, pro kterou s přestěhová-
ním souhlasil Ústecký kraj i samotné město Ústí 
nad Labem.  

Ryby mizí  
Podle studie zveřejněné v časopise Nature zmize-
lo po nástupu komerčního rybolovu více než 90 
procent velkých ryb ze světových oceánů.  Autoři 
studie Ransom Myers a Boris Worm z kanadské 
univerzity v Dalhousie tvrdí, že tento fakt se  
netýká pouze určitých oblastí či určitých druhů, 
ale všech velkých ryb. Podle autorů studie jsou 
obrovským poklesem počtu ryb postiženy také 
oceány, které měl člověk v úmyslu zachovat ve 
srovnání s pobřežními oblastmi v netknutém 
stavu. Uvedený úbytek ryb by podle způsobit 
naprostou změnu oceánských ekosystémů s ne-
dozírnými následky pro tamní faunu a flóru. 

Zkoumá se zdravotní stav  
Asi 100 občanů Libiše na Mělnicku, ležící poblíž 
chemičky Spolana, by se mělo zapojit do průzku-
mu, jenž má odhalit nebo vyvrátit jejich ohrožení 
jedovatými látkami. Toto sledování je součástí 
rozsáhlého průzkumu, který zahájili odborníci po 
loňských povodních a haváriích ve Spolaně. 
Podle navržených kritérií se do průzkumu mohou 
zapojit jen zdraví dospělí lidé žijící v Libiši mini-
málně deset let. Musejí to být nekuřáci a nesmí 
jít o bývalé ani současné zaměstnance Spolany či 
jiného podobného chemického podniku. Zvlášť 
vhodní pro tento průzkum jsou lidé, kteří pěstují 
domácí zvířata a jedí jejich vajíčka, pěstují zele-
ninu nebo jedí ryby ulovené v okolních tůních. 
Obec bude muset nejen vybrat, ale také přesvěd-
čit vhodné kandidáty, aby se průzkumu zúčastni-
li. Výsledky by měl zpracovat Státní zdravotní 
ústav v Praze. Veterináři by také měli od tří vyty-
povaných chovatelů odebrat vzorky kachních 
vajec. Rozjíždí se tak nyní v praxi doporučení 
týmu odborníků, který hodnotil kontaminaci 
okolí Spolany organickými látkami, jež se roz-
kládají velmi pomalu.  

Miliardy z fondů  Phare a ISPA  
Evropská unie poskytla České republice dalších 
81 milionů eur, tedy 2,4 miliardy korun, v rámci 
programů Evropské unie Phare 2003 a ISPA. 

(Dokončení ze strany  2) 

(Pokračování na straně  4) 

Evropská komise (direktoriát pro vědu a 
výzkum) publikovala zprávu, ve které 
prosazuje používání těch energetic-
kých zdrojů, které nejsou založeny na 
spalování fosilních paliv - jako jádro a 
obnovitelné zdroje. V dokumentu je 
proveden rozbor vývoje energetické 
spotřeby do roku 2030, která se má 
zdvojnásobit, ale zůstává zde dominu-
jící závislost na fosilních palivech a 
emisích CO2, jenž mají dosáhnout 
dvojnásobku úrovně hodnot z roku 
1990. Studie je založena na předpokla-
du zachování současného trendu rozvoje hospo-
dářství a technologií, předpokládá i snížení podílu 

jádra, vzhledem k dožívání současných zařízení a 
malé pravděpodobnosti masové vý-
stavby nových JE. Ukazuje, že změna 
postojů k těmto zdrojům je nutná a že 
je nutné udržovat podíl jaderných 
zdrojů minimálně na současné úrovni. 
V EU představuje jádro největší podíl 
na výrobě elektřiny a to 35%, následo-
vané uhlím 29% a plynem 15%. Pou-
žíváním JE se snižují emise CO2 
v Evropě asi o 500 miliónů tun ročně. 
To je ekvivalentní hodnota emisí a 
plynů ze 75% všech provozovaných 

aut v EU.  

Prosazuje se jádro a obnovitelné zdroje 

Energie 

Podpora energetických technologií na 
výrobu elektřiny z obnovitelných zdrojů je cílem 
sítě Evropské unie pro tzv. zelenou energii, která 
zahájila činnost letos v dubnu. Její pracovní pro-
gram je rozvržen do 14 měsíců a v ČR se do něj 
zapojilo českobudějovické Energy Centre 
(ECČB). Zatímco v roce 1997 činil podíl elektři-

ny z obnovitelných zdrojů jen 13,9 procenta, do 
roku 2010 ho chce EU zvýšit na 22 procent.  

Projekt se zaměří na rozvoj technologií 
na výrobu elektřiny z obnovitelných zdrojů na 
místní a regionální úrovni, jejich financování, 
průzkum trhu a exportní aktivity. Vedle evrop-
ských zemí se do něj zapojily Čína a Indie.  

Podpora obnovitelných zdrojů energie  

Státní podnik Diamo chce přesvědčit obce, aby odkoupily průmyslové pozemky a budovy po-
znamenané předchozí těžbou uhlí v ostravsko-karvinské pánvi. Jen v Ostravě je to 22 areálů po bývalých 
těžebních závodech, které pak mohou starostové nabídnout k využití podnikatelům. Jde o zavřené čer-
nouhelné šachty, které před dvěma lety převzalo Diamo za symbolickou korunu od OKD, aby následky 
těžby postupně zahladilo.  

Podle ředitele Diama Jiřího Ježe by se cena za převody státního majetku měla odrážet od odhadu 
znalce. Jsou ale možnosti, jak to dále snižovat. Bezúplatně lze převést jen komunikace, chodníky a ná-
městí.  

Obec  Horní Suchá například odkoupí od státu více než dvacetihektarovou lokalitu po bývalém 
dole František a bude se starat o to, aby se proměnila na využitou průmyslovou zónu.  Státní podnik 
Diamo má ve své správě 6400 starých důlních děl, 4900 pozemků a 4400 budov.  

Pozemky poškozené těžbou uhlí na prodej 
Sanace 

V bezmála čtyřicetitisícové Třebíči jsou 
občanům k dispozici tři sběrné dvory, do nichž 
mohou lidé bezplatně odkládat objemný a nebez-
pečný odpad.  

Lidé je využívají stále častěji: v loňské 
roce vzrostl počet návštěvníků o pět tisíc (celkem 
32 tisíc). Zároveň s tím však rostou i náklady na 

provoz sběrných dvorů. V loňském roce vydala 
radnice ze svého rozpočtu 4,5 milionu korun, 
zatímco v roce 2001 to bylo 3,4 milionu korun.  

Sběrné dvory uvedlo město do provozu 
před sedmi lety. Za tu dobu je navštívilo již přes 
136 000 lidí.  

 

Více odpadů do sběrných dvorů  

Časopis Odpady na internetu 
http://odpady.ihned.cz 

Služby a produkty, které vám usnadní orientaci v oblasti legislativy 
životního prostředí a evidence obalů naleznete na 

http://www.enviweb.cz/paragraf nebo http://www.enviweb.cz/enviobaly. 

Odpady 

http://odpady.ihned.cz/
http://odpady.ihned.cz
http://www.enviweb.cz/paragraf
http://www.enviweb.cz/enviobaly
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Odpady č.  7-8/2003 
Environmentální manažerské systémy, IPPC 

 
Redakční témata:  

• povolovací proces IPPC pro skládky 
• práce interního auditora  environmentálního    

systému 
• zavádění manažerských systémů v průmyslovém 

podniku  
• EMS v managementu odpadů 

 
Inzertní témata: 

• nabídka poradenských a konzultačních firem, 
zavádějících EMS 

• zajištění přípravy a zpracování žádosti k IPPC 
• certifikace podniku  
• nabídky kursů pro auditory  
 
Časopis Odpady č. 7-8/2003 vychází  15. 7. 2003   

Uzávěrka redakční části   20. 6.  2003 
Uzávěrka inzertní  části je 20. 6.  2003 

Výzkumné pracoviště pro jaderný odpad 
Společnost Posiva Oy, zodpovědná za 

přípravu a provoz dlouhodobého úložiště na spo-
třebované jaderné palivo a další vysokoradioak-
tivní odpady, se chystá vybudovat podzemní vý-
zkumné pracoviště s názvem Onkalo v blízkosti 
lokality JE Olkiluoto. Posiva potřebuje toto vý-
zkumné pracoviště pro ověřování informací a 
technologických postupů, které budou použity při 

projektování a přípravě dlouhodobého úložiště 
v Olkiluoto. Cena výzkumného pracoviště před-
stavuje cca 50 mil.EUR a jeho dokončení se před-
pokládá do roku 2010,  práce mají být zahájeny 
již letos v létě. Jedná se o podzemní prostory ve 
skalním masivu, které budou představovat objem  
330 000 m3 a výzkumné pracoviště budou ve 
hloubkách 420m a 520m.  

Peníze mají zemi pomoci s přípravou na vstup do 
unie. Z fondu PHARE je 1,2 miliardy korun 
určeno na poradenství, školení a nákup zařízení 
nutných pro přípravy na vstup do EU. Z toho 
například  30 milionů korun na zlepšení vzdělá-
vání a zaměstnávání Romů a 129 milionů na 
vzdělávání soudců a boj proti praní špinavých 
peněz.  
Z programu ISPA bude ČR čerpat zhruba miliar-
du korun na zlepšení kanalizace a čištění odpad-
ních vod v povodí Dyje, zbývajících 275 milionů 
korun půjde na rekonstrukci čistírny odpadních 
vod na Jesenicku. Po projektu čistá Dyje bude 
následovat projekt čistá Bečva.  
V příštím roce program ISPA končí a Česká 
republika se bude žádat o podporu z Fondu sou-
držnosti, v němž je až třikrát více peněz. Pod-
mínkou pro uvolnění peněz je však předložení 
dostatečně kvalitních projektů.  

SFŽP chystá měkčí podmínky pro 
plynofikaci obcí  
Státní fond životního prostředí (SFŽP) chystá  
opatření, aby obce, které nezaviněně nesplnily 
podmínky pro udělení jím poskytnuté finanční 
podpory na plynofikaci a nedokázaly zajistit 
stanovený počet odběratelů napojených na rozvoj 
zemního plynu, nebyly postihovány krácením 
podpory. Mluvčí SFŽP Lucie Králová ale neřek-
la, o jaká konkrétní opatření má jít a kdy by měla 
začít platit. Fond už prý  jedná i s Ministerstvem 
financí. Dosud platí praxe, že pokud obec požá-
dala o podporu před skokovým navýšením cen 
zemního plynu a v období jejího kolísání, může jí 
SFŽP povolit jednoroční odklad plnění podmínek 
smlouvy. Zatímco v roce 2001 tohoto instrumen-
tu odkladu využilo pět obcí, loni jich bylo už 51 
a během letošního prvního čtvrtletí  33. 

(Dokončení ze strany 3) 

Švýcarsko odmítlo veřejným hlasováním 
dvě dlouhodobě prosazované protijaderné iniciati-
vy. Celkem 26 kantonů se vyjadřovalo k dvěma 
závažným doktrínám, které měly odvést zemi od 
využívání jádra pro výrobu elektrické energie. 
„Moratorium Plus“ navrhovalo rozšíření součas-
ného 10-ti letého zákazu stavby nové JE o dalších 
10 roků se současným uvalením dalších omezují-
cích podmínek na provozovatele.  

Toto bylo odmítnuto souhrnně cca 60% 
hlasů. Druhá doktrína „Elektřina bez jádra“, která 
navrhovala postupný útlum jádra, včetně ukonče-

ní přepracování spotřebovaného paliva a totální 
přechod k jiným zdrojům byla odmítnuta veřej-
ností z 67%. Švýcarsko se takovým veřejným 
hlasováním rozhodlo pro energetický mix, který 
představuje 60% vodních a 40% jaderných elekt-
ráren.  

Takováto skladba  zdrojů je velice výhod-
ná pro životní prostředí, ekonomiku i bezpečnost 
zajištění energetických zdrojů. Výsledky hlasová-
ní zajistí, že švýcarské JE nebudou dále ovlivňo-
vány dalšími politickými tlaky, ale jediným klíčo-
vým kritériem bude jejich provozní bezpečnost.    

Protijaderné iniciativy odmítnuty 
Veřejnost 

Znečištění ovzduší prachem v Česku 
kleslo v porovnání s rokem 1990 na devět procent 
a výrazně ubylo i dalších škodli-
vin. Přesto je ovzduší v ČR horší, 
než v Evropské unii.  

Může za to zejména 
spalování tuhých paliv.  Elektrár-
ny a kotelny sice splňují limity, je 
jich ale příliš mnoho. V minulých 
letech bylo monitorováno  ovzdu-
ší v několika velkých městech 
celé Evropy, včetně Prahy. Z 
výsledků, které chce Evropská 
komise zveřejnit až na podzim, vědci stanoví 

vývoj emisí pro daná města do roku 2010.  
Praha je na tom podle průběžných výsled-

ků stejně jako většina evropských 
metropolí, trápí ji především 
znečištění z automobilové dopra-
vy.  
Zejména velmi jemný prach z 
dopravy, tzv. nanočástice, jsou 
dosud málo probádaným jevem.  
Předmětem zkoumání je,  zda 
tyto částice, které vznikají při 
spalování v motorech na vyšší 
technologické úrovni, nejsou 

škodlivější než emise ze starých motorů.  

Ovzduší se zlepšuje, ale stále to nestačí 

Ovzduší 

Produkce znečišťujících látek v ČR a EU za rok  
SO2(kg/obyv) NOx(kg/obyv) SO2(t/m2) Nox(t/m2)

EU 17,9 26,5 2,1 3,1
ČR 24,5 32,4 3,1 4,2

EU přispěje Ostravě na kanalizaci   
Město Ostrava zahájí obnovu kanalizační sítě, která si vyžádá celkové náklady za více než 483 

milionů korun. Evropská unie přispěje zhruba 320 miliony. Projekt je součástí programu pomoci EU 
ISPA v oblasti životního prostředí v České republice. Cílem projektu je zlepšit odvádění odpadních vod 
pro aglomeraci 86.500 obyvatel, kteří jsou napojeni na Centrální čistírnu odpadních vod v Ostravě-
Přívoze. Délka systému nové kanalizace v Ostravě je přibližně 18 kilometrů. 
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